



## **ACTA DE LA REUNIÓ DE L'AAC**

Número: 01/2015

Data: 26 de gener de 2015

Hora d'inici: 16.30

Hora de finalització: 19.30

Lloc: Seu de l'Associació d'Arxivers de Catalunya (c/ Rocafort, 242 bis)

### **Assistents:**

Vicenç Ruiz, vicepresident

Marta Munuera, tesorera

Josep Ribas, secretari

Dolors Visa, vocal de Relacions Institucionals

Betlem Martínez, vocal d'Activitats

Olga Tàpias, vocal de Comunicació

Mònica Sesma, vocal de Difusió

Gerard Mercadé, vocal de Publicacions

Núria Batllem, vocal de Didàctica

Carles Quevedo, vocal de Formació

Sara Folch, vocal de Treball i Estatus Professional

Juanjo Vas, vocal de Serveis

Maria Funés, personal administratiu de l'AAC

Excusen la seva absència:

Joan Soler, president

Jordi Serra, vocal de Recerca

### **1. Aprovació de l'acta de la reunió anterior**

S'aprova l'acta 10/2014.

### **2. Liquidació del pressupost 2014 i pressupost 2015**

La Sra. Marta Munuera informa de l'estat de la liquidació del pressupost de l'any 2014.

Els totals són:



- Despeses: 99.297,61 €.
- Ingressos: 104.238,11 €.

Explica que el total de despeses de l'any 2014 ha augmentat en 1.734,66 € perquè hi ha hagut la despesa imprevista de l'esquela del pare Marc Taxonera en el diari *La Vanguardia*.

S'aprova la despesa de patrocini del Congrés de Govern Digital 2015, que va ser de 5.142,50 € i que està inclosa en la previsió del pressupost de l'any 2015.

Finalment, explica que s'ha signat una pòlissa de descompte de rebuts domiciliats per poder canviar la domiciliació dels rebuts, que abans es feia a través del BBVA i ara es farà amb Banc de Sabadell.

### 3. Llei de la transparència

El Sr. Vicenç Ruiz informa que el passat 18 de desembre es va aprovar la llei. Explica que properament es programarà una reunió amb el Departament de Cultura per veure com es desenvolupa el nou marc. Amb qui sí que s'ha mantingut una reunió és amb la Sra. Maria Àngels Barbarà, directora de l'Autoritat Catalana de Protecció de Dades (APDCAT), per tractar el desenvolupament de la Llei de la transparència. L'APDCAT s'adherirà a la Declaració Universal sobre els Arxius (DUA).

### 4. Congrés de Lleida: activitats i serveis

La Sra. Mònica Sesma i la Sra. Olga Tàpias informen que el lloc web del Congrés estarà activa a partir del 2 de febrer. Expliquen també que manca pensar i proposar un *hashtag*.

El Sr. Vicenç Ruiz diu que falta aclarir amb l'Ajuntament de Lleida com es gestionarà la seva aportació econòmica, i informa que l'empresa Ara Doc, que s'havia compromès com a patrocinador a aportar-hi 10.000 €, al final no ho farà.

El Sr. Jordi Serra presentarà el programa definitiu properament. Ha comunicat que seria interessant fer unes sessions en *streaming*, de manera que es pugui retransmetre a FESABID. El Sr. Vicenç Ruiz pensa que ens pot interessar molt econòmicament, perquè podem fer que les empreses que imparteixen el taller puguin aportar més. Manca saber, però, què n'opina FESABID.

Finalment, la Sra. Dolors Visa i la Sra Mònica Sesma expliquen que van presentar el projecte del Congrés al Grup d'Arxivers de Lleida (GALL) i que van aprofitar l'ocasió per visitar el Parc Científic i Tecnològic de la ciutat.



## 5. **Estratègies de formació**

S'aprova el Pla de formació de l'any 2015. El Sr. Carles Quevedo informa que en el primer curs hi ha hagut 13 inscrits. Aquest any es potenciarà l'espai virtual amb tres cursos, i algun d'ells serà en *streaming*.

Per al projecte d'intercanvis d'usuaris de formació amb altres associacions afins, proposa que una persona ens pugui assessorar professionalment. S'acorda valorar-ho. De moment, el contacte que li va proporcionar el Sr. Gustau Castanyer no ha contestat.

Finalment, el Sr. Carles Quevedo informa que l'ESAGED vol crear una línia de cursos de formació professional sobre arxius. Aquesta formació consistiria en hores de lliure disposició en què els futurs administratius obtindrien coneixements d'arxivística. Seria una formació per a un administratiu de l'empresa privada. S'acorda que no és un mal projecte, però es vol demanar dins quin pla formatiu global de formació de diversos perfils dins el món dels arxius està inclòs.

## 6. **Web interna i comunicació**

La Sra. Mònica Sesma i la Sra. Olga Tàpias expliquen que estan preparant la web interna i tot el material que hi haurà disponible. També informen que les dades de l'observatori s'han penjat i properament es podran consultar.

## 7. **Publicació del *Lligall***

El Sr. Gerard Mercader explica que s'estan fent les primeres proves de disseny de la revista *Lligall*. Es vol intentar potenciar-ne al màxim el color per mirar de fer-lo el més visual possible. Pensa que d'aquí a dues setmanes es podrà finalitzar.

També explica que es va fer un vídeo amb l'entrevista a Antonia Heredia, i proposa editar-lo i difondre'l a través de la pàgina web quan surti la revista.

Finalment, informa que en aquest número hi haurà tres anunciantes.

## 8. **Jornada d'Arxius i Educació**

S'acorda que en la part d'educació de l'espai web de l'AAC hi hagi una part en obert i una part restringida. En la part en obert hi haurà diversos productes educatius per al públic en general, i en la part restringida hi haurà l'assessorament que es pot oferir als professionals per elaborar productes educatius.

Explica que els organitzadors no veuen factible la proposta de crear un premi per a les Jornades d'Arxius i Educació. L'objectiu era premiar una proposta didàctica que potenciés el «valor cívic comú» per fugir de la visió més patrimonialista. La Sra. Betlem



Martínez proposa contribuir-hi amb la subvenció del tríptic, i s'acorda que es pagarà el disseny i l'edició.

Finalment, la Sra. Núria Batllem exposa la idea de crear un espai en què els arxius amb menys recursos puguin oferir a través de la xarxa documents que tinguin un referent en el passat. El Sr. Vicenç Ruiz pensa que d'aquesta tasca es podria encarregar l'IRMU, i el Sr. Gerard Mercader explica que la XAC està treballant en un projecte semblant en aquests moments.

## 9. Seguiment de convocatòries laborals

La Sra. Sara Folch informa de la situació dels diferents seguiments que s'estan fent:

- Explica que s'ha respost a les al·legacions de la convocatòria d'arxivers número 178 de la Generalitat de Catalunya.
- A la intenció d'aportar un representant a la selecció del port de Barcelona, ens han respost que no hi podem accedir, segons l'EBEP.
- S'han fet les al·legacions a l'Ajuntament del Masnou, però ja s'havien fet les oposicions.
- S'ha contactat amb un arxiver que treballa a França. Segurament se li demanarà que escrigui un article per al butlletí. Es mirarà d'analitzar aquest mercat per a possibles sortides professionals.
- Explica que hi haurà una oferta laboral per a estudiants i que s'obrirà el servei d'alerta.
- Explica que hi ha més ofertes que s'estan seguint en les bases de les quals es demana un documentalista, però pel perfil sembla que és d'arxiver. Són a la SEAT i a Mataró.

## 10. Precs i preguntes

### Vicepresidència

El Sr. Vicenç Ruiz explica que el Tribunal Suprem ha sentenciat que els documents de la Guerra Civil expropiats pel bàndol franquista i retornats fa pocs anys a Catalunya dels quals encara no s'hagi trobat els legítims propietaris siguin dipositats a l'Arxiu de la Guerra Civil de Salamanca. Proposa que l'AAC s'adhereixi al moviment d'oposar-se a aquesta sentència i que es respecti el principi de territorialitat. S'aprova adherir-s'hi i suggerir alguns canvis en el text que s'està preparant.

### Secretaria



El Sr. Josep Ribas recorda als vocals la necessitat d'anar elaborant i entregant la part que correspongui a la memòria de l'AAC de l'any 2014 de cadascuna de les vocalies.

### Vocalia d'Activitats

La Sra. Betlem Martínez explica l'estat de les propostes de visites organitzades als centres d'arxiu i els dies que es faran:

- Arxiu Històric de Terrassa: 7 de febrer.
- Institut Cartogràfic de Catalunya: 24 de febrer.
- Hospital de Sant Pau: 10 de març. Aquesta, de moment, és provisional, i es demanarà visitar el centre modernista.
- Ajuntament de Sant Boi de Llobregat: 24 de març.
- Arxiu Nacional d'Andorra i Arxiu Comarcal de l'Alt Urgell: 24 d'abril. En aquest cas, s'han de valorar les opcions de transport.
- Catedral de Barcelona: 18 de juny.
- Ara Doc: 19 de setembre. En aquest cas, s'han de valorar les opcions de transport.
- TV3: sembla que no estan massa interessats a rebre visites.

### Moviments de socis

**Altes: 8**

**Baixes: 8**

**Canvi de condició: 0**

A les 19.30 h el vicepresident aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

Josep Ribas i Solà  
El secretari

Vicenç Ruíz i Gómez  
El vicepresident